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Protokół Nr 6 
z posiedzenia Komisji Rolnictwa, Ochrony Środowiska, Infrastruktury Gminnej, 

Porządku Publicznego oraz Inwentaryzacji i Handlu Rady Miejskiej w Więcborku, 
odbytego w dniu 23.05.2011r. 

 
 
 
Spotkanie odbyło się w salce narad Urzędu Miejskiego w Więcborku. 

 

Posiedzenie trwało od godz. 13:00 – 14:25. 

 

Obecność według załączonej listy obecności. 

 

Spoza Komisji w spotkaniu uczestniczyli: 

1. Przewodniczący Rady Miejskiej   - Józef Kujawiak 
2. Burmistrz Więcborka    - Paweł Toczko 
3. Zastępca Burmistrza Więcborka   - Iwona Sikorska 
4. Kierownik Referatu Rolnictwa, Ochrony  
Środowiska, Leśnictwa i Dróg   - Tomasz Fifielski 

5. Powiatowy Lekarz Weterynarii   - Magdalena Czerkawska - Tyborska  
 
 
Przewodniczący Komisji p. Stanisław Piłka rozpoczynając posiedzenie, powitał przybyłych 
gości oraz członków Komisji. Następnie przedstawił punkty porządku obrad obejmujące: 

1. Spotkanie z Powiatowym lekarzem Weterynarii w celu  omówienia ogólnej sytuacji 
dotyczącej opieki weterynaryjnej na terenie gminy Więcbork. 

2. Informacja Kierownika referatu Rolnictwa, ochrony Środowiska, Leśnictwa i Dróg na 
temat rozmiaru szkód w uprawach rolnych spowodowanych wiosennymi czynnikami 
atmosferycznymi / przymrozki /. 

3. Sprawy róŜne. 
 
Zapytał teŜ, czy ktoś z obecnych ma ewentualnie jakieś propozycje zmian. Takowych nie 
zgłoszono, zatem Przewodniczący Komisji przekazał głos p. Magdalenie Tyborskiej, która 
przybliŜyła radnym specyfikę pracy Powiatowego Inspektoratu Weterynarii w Sępólnie 
Krajeńskim. 

Inspektorat działa na mocy przepisów ustawy z dnia 29 stycznia 2004 r. o Inspekcji 
Weterynaryjnej, zarządzenia nr  1 Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi z dnia 2 marca 2010 
r. w sprawie organizacji wojewódzkich, powiatowych i granicznych inspektoratów 
weterynarii, oraz zapisów Regulaminu Organizacyjnego. PoniewaŜ jednak, lekarze działający 
w strukturach tej jednostki nie zawsze są w stanie wykonywać wszystkie działania, korzystają 
z uprawnienia do zlecania niektórych czynności prywatnym podmiotom / lekarzom 
prowadzącym prywatna praktykę/. Do zadań Zespołu lekarzy PIW naleŜy:  

• Zwalczanie chorób zakaźnych zwierząt, w tym  chorób odzwierzęcych: 
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- badania kontrolne zakaŜeń zwierząt, 

• Monitorowanie chorób odzwierzęcych i odzwierzęcych czynników chorobotwórczych 
oraz związanej z nimi oporności na środki przeciwdrobnoustrojowe u zwierząt,  
w produktach pochodzenia zwierzęcego i środkach Ŝywienia zwierząt, 

• Kontroli weterynaryjnej w handlu i wywozie zwierząt oraz produktów w rozumieniu 
przepisów o kontroli weterynaryjnej w handlu;    

• Wprowadzaniem na rynek zwierząt i ubocznych produktów pochodzenia zwierzęcego 
• Zdrowiem zwierząt przeznaczonych do rozrodu oraz jakością zdrowotną materiału 

biologicznego, jaj wylęgowych drobiu i produktów akwakultury    
• Przestrzeganiem przepisów o ochronie zwierząt 
• Przestrzeganiem zasad identyfikacji i rejestracji zwierząt oraz przemieszczaniem 

zwierząt,    
• • Przestrzeganiem wymagań weterynaryjnych w gospodarstwach utrzymujących 

zwierzęta  gospodarskie.  

Nadzór nad dobrostanem zwierząt związany jest z dopłatami, jakie uzyskują rolnicy. JeŜeli 
stwierdzone zostaną  nieprawidłowości rolnik musi się liczyć z wstrzymaniem 
dofinansowania, dlatego teŜ podczas kontroli lekarze starają się rozmawiać z rolnikami  
o konsekwencjach pewnych braków i niedociągnięć. W przypadku stwierdzenia 
niedociągnięć rolnik wpierw otrzymuje dostaje czas na poprawę zastanych warunków, a jeŜeli 
po wyznaczonym czasie nie zastosuje się do wymogów, wprowadza się dalsze restrykcje. 
Obecnie Inspektorat jest w trakcje zwalczania choroby Aujeszkyego u świń. W kaŜdym 
gospodarstwo na terenie powiatu, które hoduje świnie, raz do roku przeprowadzane jest 
badanie pod katem w/w choroby. Zdarza się, Ŝe podczas badań, w trakcie pobierania krwi 
świnie zdychają / śmierć stresowa /. Wówczas rolnicy mogą ubiegać się o odszkodowanie  
przyznawane na zasadzie szacowania. Inne z chorób, jak białaczka, bruceloza, czy gruźlica 
występują w naszym regionie sporadycznie, ale PIW uczula rolników, by podczas zakupu 
zwierząt z innych części kraju, Ŝądali kopii decyzji o zdrowotności stada pochodzenia. Poza 
tym  rolnicy otrzymali pisma o obowiązkowym zgłaszaniu faktu padnięcia bydła do PIW. Nie 
oznacza to jednak, Ŝe zgłoszenia takiego nie naleŜy wykonywać do Zakładu Utylizacyjnego. 
Dochowanie tego obowiązku równieŜ związane jest z uzyskaniem dopłaty. 

Przewodniczący Komisji wywnioskował zatem, Ŝe w przypadku padnięcia zwierzęcia naleŜy 
poinformować dwie instytucje Inspektorat Weterynarii i Zakład Utylizacyjny. 

Pani Tyborska potwierdziła, dodając, Ŝe kolejność zgłoszeń nie ma tu znaczenia. 

Radny Andrzej Wenda pytał, czy kontrole dobrostanu zwierząt prowadzone są równieŜ  
w spółkach z udziałem kapitału zagranicznego, oraz czy kontrola ta dotyczy równieŜ jakości / 
składu/ pasz. 

Pani Tyborska odpowiedziała, Ŝe przepisy dotyczą dobrostanu wszystkich hodowców. Na 
początku roku Weterynaria dostaje odgórnie listę gospodarstw do kontroli z podaną nazwą  
i adresem. Dodatkowo prowadzone są teŜ kontrole na pisemne lub ustne zgłoszenie  
o nieprawidłowościach. Nadmieniła równieŜ, Ŝe na przebieg, czy jej częstotliwość nie ma 
wpływu to, kto jest właścicielem gospodarstwa, bądź udziałowcem spółki. 

Radny Wenda dopytywał równieŜ, czy kontroluje się równieŜ skład jakościowy pasz np. tam 
gdzie rolnicy stosują do pasz soję. 
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Prowadzony jest monitoring produktów i pasz, jednakŜe na naszym terenie nie ma większych 
ferm produkujących pasze. Natomiast pasze wytwarzane przez rolnika, to one równieŜ są 
kontrolowane. Wielkość wytwórcy nie gra roli – powiedziała p. Tyborska. 

DuŜe gospodarstwa przywoŜą paszę i mówi się, ze po niej tuczniki szybciej rosną – radny 
Wenda. 

Zawsze znajdą się nieuczciwi i tego nie da się wyeliminować. Zawsze, kiedy stwierdzone są 
nieprawidłowości prowadzone są dalsze czynności administracyjne. Nadzór taki jest  
i pobierane są do badań próbki. Nie sądzę, Ŝeby było to na taką skalę, bo wykrycie wiąŜe się 
zawsze z zamknięciem zakładu i sporymi stratami – mówiła p. Tyborska. 

Radny Wenda wskazał, Ŝe od 1 lipca ma zostać dopuszczona do obrotu mączka kostna. 

Czytałam, Ŝe trwają pracę nad rozporządzeniem w tej sprawie – p. Tyborska. 

Burmistrz Więcborka zmieniając temat dyskusji wskazał, Ŝe na Gminie spoczywa obowiązek 
uprzątnięcia zwierząt po wypadkach. Co jednak w przypadku, kiedy zwierzę jest potrącone  
w wyniku wypadku, ale Ŝyje. 

Lekarz Weterynarii wyjaśniła, ze w takim przypadku naleŜy dokonać zgłoszenia lekarzowi 
prywatnej praktyki w celu dokonania przez niego oględzin ustalających, czy zwierzę naleŜy 
uśpić, czy teŜ poddać leczeniu. Koszty z tym związane oczywiście ponosi Gmina. 

Często zdarza się, Ŝe zwierzę leŜy w pasie drogi wojewódzkiej – powiedział Burmistrz 
Więcborka. 

Mówię, jak wygląda to z punktu widzenia przepisów prawa i lekarza weterynarii. Zdarzały się 
takŜe sytuacje, kiedy uprzątnięcia dokonywało nadleśnictwo, jeŜeli miało to miejsce w jego 
pobliŜu. 

Przewodniczący Komisji prosił o wyjaśnienie, kiedy potrzebne jest świadectwo zdrowia 
zwierząt. Słyszał bowiem, Ŝe takowe jest wymagane jeŜeli zwierzęta zawoŜone są do punktu 
skupu, a jeśli odbierane są przez rzeźnie bezpośrednio od gospodarza to nie jest ono 
potrzebne. 

JeŜeli odbiera bezpośrednio rzeźnie, to nie jest konieczne, ale jeŜeli jest to pośrednik 
kierujący zwierzę do rzeźni, to juŜ tak – odpowiedziała p. Tyborska. 

Przewodniczący powrócił jeszcze do konkurencji, jaką robią rolnikom wielkie fermy. 
Stwierdził, Ŝe duŜo rolników traci na wejściu przemysłowego tuczu. W innych krajach 
promuje się swoja produkcję, a u nas „daje się prezenty innym”. Swojski produkt jest 
niedowartościowany w porównaniu z tym masowym nie najzdrowszym. 

Pani Tyborska zapewniła, Ŝe monitoring prowadzony jest równieŜ poubojowo – pobierane są 
próbki mięsa i sprawdza się, czy nie zawierają one jakiś niedozwolonych substancji. 
Inspekcja nie opracowuje programów wyznaczających jakieś standardy, więc nie ma teŜ 
wpływu na stawiane rolnikom wymogi – mówiła p. Tyborska. 
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Kierownik Referatu UM p. Tomasz Fifielski wspomniał, Ŝe w miesiącu grudniu ubiegłego 
roku wystąpiły problemy z wystawianiem świadectw przez lekarzy prywatnej praktyki wet. 
Pytał, czy te kwestie zostały juŜ uregulowane. 

Cena za usługi ustalana jest przez Ministra, więc rolnicy nie będą więcej płacili, bo to ich nie 
dotyczy. Na dziś wszystkie porozumienia zostały podpisane i sprawa się unormowała – 
mówiła p. Tyborska. 

Pan Fifielski pytał równieŜ, czy nie prościej byłoby zgłaszać informacje do weterynarii  
o padłych sztukach składała Agencja Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa dysponująca 
odpowiednimi zestawieniami. 

Lekarz Weterynarii stwierdziła, Ŝe takie rozwiązanie równieŜ im usprawniłoby pracę, ale 
wymagania kontrolne procedury unijnej zakładają, Ŝe zgłoszenia takiego powinni dokonywać 
sami rolnicy osobiście lub telefonicznie. 

Wypowiedź ta zakończyła dyskusję w tym punkcie posiedzenia. 

W kolejnej części głos zabrał kierownik Referatu UM p. Tomasz Fifielski, który wskazał, Ŝe 
w związku z wystąpieniem przymrozków w I dekadzie maja 2011r. na terenie gminy 
Więcbork / spadek temperatury do -7º C /Burmistrz Więcborka na wniosek rolników gminy 
Więcbork wystąpił Wojewody Kujawsko-Pomorskiego o powołanie Komisji ds. szacowania 
szkód Wojewoda przychylił się do wniosku i powołano Komisję w składzie : Tomasz 
Fifielski, Stanisław Piłka i Stanisław Plutka. Jej zadaniem jest oszacowanie rozmiaru szkód  
w uprawach rolnych w terminie do 10 lipca 2011 roku. Na dziś wiadomo, Ŝe największe 
szkody wystąpiły w uprawie rzepaku – 30% rzepaku zostało zaorane, sadownictwie, uprawie 
kukurydzy. 

W sprawach róŜnych głos zabrała Inspektor UM p. Barbara Szmidt, która przedstawiła 
Komisji wniosek, jaki wpłynął do Referatu Inwestycji /…/ od osób fizycznych p. Romana 
Augustyniak i p. Piotra Karneckiego, o moŜliwość zakupu gminnej nieruchomości gruntowej 
połoŜonej bezpośrednio przy domku dróŜnika przed przejazdem kolejkowym jadąc  
w kierunku Sępólna Krajeńskiego. Sposób zagospodarowania działki, jaki wskazany został 
przez wnioskodawców, zakłada przeprowadzenie inwestycji o funkcji handlowo – usługowej 
pod budowę malej galerii handlowej z przestrzenia publiczną. Nieruchomość o powierzchni 
0,5 ha w Studium Uwarunkowań i Kierunków zagospodarowania Przestrzennego Miasta  
i Gminy Więcbork znajduje się w terenach usługowo – handlowych. W roku 2007 działka 
została wyceniona i poddana procedurze przetargowej, ale wówczas nie znalazł się nikt 
zainteresowany jej nabyciem. Pani Szmidt poinformowała równieŜ, Ŝe po otrzymaniu 
wniosku w/w osób Referat skierował pisma informacyjne do właścicieli nieruchomości 
sąsiadujących z przedmiotowa nieruchomością i pojawił się jeden z nich p. Kozak, który 
chciałby w zamian odstąpić Gminie odpłatnie nieruchomości stanowiące drogi na osiedlu 
Piastowskim. 
Generalnie jest to jedna z niewielu tak duŜych działek będąca w posiadaniu Gminy, która daje 
wiele moŜliwości sposobu jej zagospodarowania. Pytanie zatem, co zrobić? – czy sprzedać, 
czy dzierŜawić, czy teŜ skorzystać z propozycji mieszkańca i zamienić na drogi? 
Radny Kazimierz Wilczyński był zdania, Ŝe na terenie miasta jest juŜ wystarczająco duŜo 
małych i duŜych punktów handlowych, zatem warto byłoby przeznaczyć ten teren pod 
zupełnie inną inwestycję, bądź teŜ zamienić go na drogi. 
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Pani Szmidt podkreśliła, Ŝe moŜna przygotować plan pod konkretną rzecz, ale uchwała  
o sprzedaŜy w/w działki podjęta przez Radę nadal jest aktem obowiązującym. 
 
Członkowie Komisji uznali, Ŝe uchwała ta powinna zostać zablokowana – stracić moc 
obowiązującą. 
Pani Szmidt poprosiła, by radni zaopiniowali przedstawiony wniosek. Opinia Komisji będzie 
stanowić jednocześnie podstawę do sformułowania odpowiedzi wnioskodawcom. 
 
Członkowie Komisji jednogłośnie negatywnie zaopiniowali przedłoŜony wniosek, 
sugerując podjęcie działań, które umoŜliwi ą Gminie wydzierŜawienie przedmiotowej 
nieruchomości.  
 

Radny Grabinski zapytał dodatkowo, czy na omawianym terenie moŜna byłoby uruchomić 
przemysł cięŜki? 

Na tym terenie obowiązuje Studium i przed jakąkolwiek inwestycją musi zostać wydana 
decyzja o warunkach zabudowy. JeŜeli byłaby ona pozytywna to tak – odpowiedziała  
p. Szmidt.   

Radny Grabinski chciał równieŜ wiedzieć, czy moŜliwe jest wypowiedzenie uŜytkowania 
wieczystego? 

Tylko w określonych przypadkach – odpowiedziała p. Szmidt. 

Radnemu chodziło dookreślenie, czy w przypadku kiedy doszłoby do sprzedaŜy gruntów  
w obrębie plaŜy znajdującej się przy ośrodkach wczasowych / będących w uŜytkowaniu 
wieczystym /, Gmina mogłaby wycofać uŜytkowanie wieczyste. 

JeŜeli w umowie nie było takich zastrzeŜeń ujętych, to nie ma takiej moŜliwości. JeŜeli 
uŜytkowanie jest dłuŜsze niŜ trzy lata w grę wchodzi równieŜ przejęcie przez zasiedzenie, 
kiedy uŜytkowanie jest dłuŜsze niŜ 30 lat, bądź procedura sądowa polegająca na ustanowieniu 
słuŜebności drogi koniecznej – wyjaśniła Inspektor UM. 

Radny Grabinski sugerował, by rzeczy te były brane pod uwagę i dopilnowane. 

Radny Jan Antczak zapytał, co w kwestii przekazania działek Agencyjnych pod budowę placu 
zabaw w Runowie Krajeńskim ? 

Inspektor UM odpowiedziała, Ŝe wspólnie z przedstawicielką ANR była w Runowie  
i otrzymała zapewnienie, ze działki zostaną przekazane w takim kształcie, jak wnioskowała 
Gmina. 

Na zakończenie Przewodniczący Komisji zapoznał radnych z pismem w sprawie podjęcia 
przez samorządy inicjatywy uchwałodawczej w sprawie zrównania dopłat, jakie otrzymują 
polscy rolnicy do wysokości dopłat obowiązujących w innych państwach UE. Podjęta 
uchwała winna zostać przesłana do Premiera Rządu Polskiego. 

Radny Wenda z kolei chciał wiedzieć, czy Gmina zastanowiła się nad formą pomocy 
mieszkańcom, którzy ucierpieli w związku z poŜarem spowodowanym uderzeniem pioruna. 
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Zastępca Burmistrza Więcborka przyznała, Ŝe bieŜące problemy i wyjazdy Burmistrza 
spowodowały, Ŝe właściwie nie było moŜliwości, by na ten temat porozmawiać, ale  
w najbliŜszym czasie temat zostanie podjęty. 

Na tym spotkanie zakończono. 

Prot. I. Mrozek 

 

 

Przewodniczący Komisji  
                                                                                          Rolnictwa /…/ 
 
                                                                                         Stanisław Piłka 
 

     

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

 

  

   


